
VILÁG PROLETÁRIAI, EGYESÜLJETEK! 

DELMA6YAR0RSZA6 
65„ évfolyam 

269. szám 
197S» 

november 16.. 
vasárnap 

Árat 
1 forint 

A negyedik ötéves tervben 
meghatározták, hogy a nép-
gazdasági beruházások nö-
vekvő hányadát a kommuná-
lis ellátás fejlesztésére kell 
fordítani. Ennek megfelelően 
Szegeden qs Csongrád me-
gyében ,is nagyobb mérték-
ben emelkedtek a kommu-
nális beruházások, mint a 
termelő kapacitások. A terv-
időszak első négy évében 1 
százalékkal, az idei eszten-
dőben pedig 6 százalékkal 
meghaladják az országos át-
lagot. 

A statisztika szerint a 
kommunális beruházások 
évenként eltérően alakultak. 
Az ötéves terv első eszten-
dejében például mérséklő-
dött az ütem, majd 1972-
ben és 1973-fcan 20—20 szá-
zalékkal emelkedett, tavaly 
pedig további 30 százalékkal. 
A kommunális beruházások 
értéke ma már évente meg-
haladja a másfél milliárd 
for in to t Az adatok szerint 
legjobban a kulturális célok-
ra fordított összeg növeke-
dett. Természetesen a lakás-
építésre szánt hányad a leg-
nagyobb, meghaladja az ösz-
szes kommunális beruházás 
felét. A múlt évben lakás-
építkezésekre 56,4 százalékot, 
egészségügyi célokra 5,1 szá-
zalékot, kulturális beruházá-
sokra 19,4 százalékot, szociá-
lis ellátásra 3,3 százalékot, 
míg egyéb kommunális cé-
lokra 15,8 százalékot fordí-
tottak a rendelkezésre álló 
összegből. Ez az arány kö-
rülbelül minden esztendőben 
azonos volt, vagy legalábbis 
megközelítően azonos. 

Érdemes még megemlíteni, 
hogy mekkora érték jut egy 
főre a kommunális beruhá-
zások összegéből. Szegeden 
és Csongrád megyében átla-
gosan 2514 forint az egy fő-
re jutó átlag, némileg maga-
sabb az országosnál. A ta-
valyi évben viszont majd-
nem 3500 forint jutott egy 
személyre a kommunális be-
ruházásokból. 

Megyenkben az elmúlt 
négy évben a fekvőbeteg-el-
látás javítására, beruházá-
sok révén, 150 gyógyintézeti 
betegágyat — a szegedi kór-
ház ideg- és elmegyógyásza-
ti pavilonját —» adtak át 
rendeltetésének, 13 millió, 
forintért. A tervidőszak fo-
lyamán általános kórházi fe j -
lesztés nem volt. ~ Ugyanak-
kor öt szakrendelőintézetet 
és 8 körzeti orvosi, 3 üzemi 
orvosi rendelőt vettek hasz-
nálatba, 49 millió forint ér-
tékben. Évek óta tartó gond 
a bölcsődei férőhelyek hiá-
nya. örvendetes, hogy az el-
múlt négy év során 220 hely-
lyel bővült a bölcsődék szá-
ma, melyre 11 millió forintot ' 
költöttek. Ettől függetlenül, 
nem tudnak minden igényt 
kielégíteni: a kihasználtság 
foka is 115 százalékos, és a 
bölcsődés korúaknak csak 
10 százaléka já r ezekbe a 
gyermekintézményekbe. 

Az óvodai intézményháló-
zat fejlesztésére 1971—1974 
között 31 millió forintot for-
dítottak. A fejlesztés ered-
ményeként az óvodai férőhe-
lyek száma 22 százalékkal 
emelkedett, s környezetünk-
ben az óvodás korúak elhe-
lyezési lehetősége kedvezőbb 
az országos átlagnál. De ter-
mészetesen ú jabb és újabb 
óvodákra lenne szükség, 
hogy minden jelentkezőt fel-
vehessenek. Kitűnik az ösz-
szegezésből, hogy a demog-
ráfiai hatások legjobban az 
általános iskolákat érintik. 
Az elmúlt években 41 ú j ál-
talános iskolai tantermet vet-
tek használatba, 8 jelenleg 
egy tanteremben 28 kisdiákot 
kell elhelyezni. A gondok a 
következő években sokszoro-
zódhatnak, hiszen jelenleg 
örvendetesen emelkedik a 
születések száma. 

A középfokú oktatás beru-
házásai a szakközépiskolai 
hálózat fejlesztését célozták. 
Ennek keretében egy szak-
középiskola, a vendéglátóipa-

ri, készült el, továbbá a 
vízügyi szakközépiskola bő-
vült 2 osztályteremmel és 
egy műhelyteremrnel. A diák-
szociális ellátás területén az 
elmúlt négy évben mindösz-
sze egy középiskolai és egy 
egyetemi kollégium készült, 
Í82, illetve 285 tanulónak 
adván otthont. A szakmun-
kásképzésre az elmúlt esz-
tendőkben jelentős összege-
ket fordítottak, mintegy 28 
millió forintot használtak 
föl. Az átadott létesítmények 
31 osztálytermet és egy 66 
munkahelyes műhelytermet 
foglalnak magukba. Ezenkí-
vül két ipari tanulóotthont 
adtak át Csongrádon, illetve 
Hódmezővásárhelyen, össze-
sen 26 millióért. A népműve-
lés területén a tanácsok és 
az üzemek együttesen 24 
millió forint értékű beruhá-
zást valósítottak meg, ebből 
nyolc művelődési ház épült 
föl. 

A negyedik ötéves tervidő-
szak szegedi és Csongrád 
megyei beruházási program-
ja a megvalósított, illetve az 
idei évben befejeződő léte-
sítményeknél többet tartal-
mazott. A kommunális beru-
házások csaknem valamennyi 
területén jellemző a tervezett 
kezdési időpontok elhalasztá-
sa, a beruházások üzembe 
helyezésének elhúzódása, ami 
késlelteti az ellátottság ja-
vítását. A tanácsi informáci-
ók szerint a következő terv-
időszakra húzódik át az ok-
tatási beruházások közül 
Szegeden 268 személyes ál-
talános iskolai kollégium, a 
tOO személyes óvoda és 80 
személyes bölcsőde, Hódme-
zővásárhelyen a gépipari 
szakközépiskola, Csongrádon 
a faipari szakközépiskola, 
az egészségügyi létesítmé-
nyek közül pedig a makói 
kórház rekonstrukciója, s a 
Tömörkénybe tervezett 
egészségház fölépítésének 
befejezése; 

S o m o g y i K á r o l y n é f e l v i t e l e i 

Tudományos és műszaki 
delegáció utazott Moszkvába 

Aczél Györgynek, a kor-
mány elnökhelyettesének, a 
Tudománypolitikai Bizottság 
elnökének vezetésével V. A. 
Kirillinnek, a Szovjetunió 
Minisztertanácsa elnökhe-
lyettesének, a Tudományos 
és Műszaki Állami Bizottság 
elnökének meghívására 
szombaton este delegáció 
utazott Moszkvába. A kül-
döttség tagjai: dr. Polinszky 
Károly oktatási miniszter, 
dr. Márta Ferenc, a Magyar 
Tudományos Akadémia fő-
titkára és dr. Kornidesz Mi-

hály, az MSZMP KB tudo-
mányos, közoktatási és kul-
turális osztályának vezetője. 
Tárgyalásokat folytatnak a 
tudomány és tecjinika irá-
nyításának és szervezésének 
kérdéseiről, a szovjet—ma-
gyar tudományos és műszaki 
együttműködés feladatairól. 

A delegációt a Keleti pá-
lyaudvaron dr. Simon Pál 
nehézipari miniszter és Mar-
jai József külügyminisztériu-
mi államtitkár búcsúztatta. 
Ott volt a búcsúztatásnál V. 
J. Pavlov, a Szovjetunió bu-
dapesti nagykövete. (MTI) 

Angola: fehér 
zsoldosok 

Az angolai északi fronton 
a népi felszabadító erők 
(FAPLA) — miután feltar-
tóztatták az FNLA erőinek 
előrenyomulását — átvették 
a kezdeményezést Caxito tér-
ségében, visszafelé szorítják 
az ellenséget. Tájékozott 
körök szerint a déli fronton 
a fehér zsoldosok vezette 
FNLA—Unita erők elfoglal-
ták Novo Redondo kikötővá-
rost. 

Josef Savimbi, az Unita 
szakadár szervezet vezetője 
a közelmúltban elfoglalt Lo-
bito városban inter jút adott 
nyugati újságírók egy cso-
portjának. A beszélgetés so-
rán elismerte, hogy katonáit 
fehér zsoldosok irányítják, 
képezik ki, és ugyancsak fe-
hér zsoldosok kezelik a ha-
ditechnikát. 

Kádár János Szolidaritás 
Chilével fogadta 

Alvaro Coobalt 
Kádár János, a Magyar 

Szocialista Munkáspárt Köz-
ponti Bizottságának első tit-
kára szombaton a KB szék-
házában fogadta Alvaro 
Cunhalt, a Portugál Kommu-
nista Párt Központi Bizott-
ságának főtitkárát, és a kí-
séretében levő Diniz Miran-
dát, a Portugál Kommunista 
Párt: Központi Bizottságának 
tagját, akik az MSZMP Köz-
ponti Bizottságának meghí-
vására tartózkodnak hazánk-
ban. A szívélyes, elvtársi 
légkörben lefolyt találkozón 
részt vett Gyenes András, az 
MSZMP Központi Bizottsá-
gának titkára és dr. Berecz 
János, az MSZMP KB kül-
ügyi osztályának vezetője. 

Chile népe nincs egyedül a 
fasizmus elleni harcban, 
mellette áll az egész haladó 
világ — hirdetik a görög fő-
város utcáin a chilei nem-
zetközi szolidaritási értekez-
let plakátjai. 

A 80 ország csaknem 600 
küldöttjének részvételével 
folyó konferencián eddig el-
hangzott felszólalásoknak — 
köztük a magyar delegációt 
vezető dr. Szentistványi 
Gyuláné, az MSZMP KB 
tagja, a Hazafias Népfront 
Országos Tanácsának titkára, 
az Országos Béketanács alel-
nöke beszédének — alapgon-
dolata: a reakció erői Chilé-
ben és másutt a világon a 
szolidaritást kifejezésre jut-
tató nemzetközi közvélemény 
kifáradására számítanak. 

Ezért sorozatos politikai ak-
ciókkal, szolidaritási meg-
mozdulásokkal kell fokozni a 
chilei hazafiak támogatását, 
a fasiszta terror leleplezését, 
a chilei junta politikai, gaz-
dasági és kulturális elszige-
telését. 

Szombaton a delegátusok 
egész napos szekcióüléseken 
folytatták a Chilében ural-
kodó helyzet megvitatását, 
az ENSZ 3149-es számú ha-
tározatának teljesítését kö-
vetelő politikai kampány 
koordinálását. Külön szekci-
ókban találkoztak az i f júsá-
gi és diákszervezetek, a szak-
szervezetek, a nőszervezetek 
delegátusai, a parlamenti 
képviselők, a tudósok és 
művészek, valamint az egy-
házi körök küldöttei. 

Óvoda, iskola, kollégium 
Kommunális beruházások 

a negyedik ötéves tervben 

Cégi utcák, 
ű j keresz teződések 

Arasznyira kicsinyített 
emeletes házak, kisujjnyi 
autóbuszok, liliputi jelzőlám-
pák. Mindez elfér két aszta-
lon. Egyelőre üveg alatt, 
maketten látható csak az 
Anna-kúti és a Radnóti 
gimnázium előtti keresztező-
dés, ahogy Prágai János ve-
zetésével megtervezte az 
SZTV úttervező csoportja. A 
makettekről készült felvéte-
lek sokat árulnak el a ter-
vezett átépítésekről. Az An-
na-kúti ivócsarnok kupolája 
új, kedvélt találkozóhelyet 
takar, a fák alatt meghúzó-
dó pavilonsor kis üzleteket 
ígér. A másik makettből ki-
tűnik, lesz elég várakozó-
hely az ú j szálloda közelé-
ben, mert a Maros, a Dugo-
nics, a Sóhordó utcát és a 
Tanácsköztársaság ú t já t erre 
alkalmassá teszik. Alsó ké-
pünk már azt is sejteti, hogy 
a József Attila sugárút és a 
Lenin körút sarkán nem 
szálloda lesz az egyetlen ú j 
épület. 


